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Krátce

Pekingské sny
Dividenda z Číny bude slušný 
příspěvek k penzi, říká majitel 
Inekonu Josef hušek.

rozhovor
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startuje festival 
v benátkách
nejstarší filmová 
přehlídka světa nabídne 
hlavně slavná jména.

kultura
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MESUt ÖZil:

... po 15 letech jsi zpátky 
doma. hodně štěstí ve 
spartě, kámo. #tomasrosicky 
#friends

twitter.com/e15news
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v nelichotivé společnosti burz chřadnoucích evropských ekonomik se ocitl 
pražský parket. Za uplynulých 12 měsíců tu investoři v průměru prodělali 
téměř 16 procent. Hůř už dopadli pouze burziáni v Miláně a Madridu. Výkon 
burzy nijak neovlivňuje kariérní postup jejího šéfa Petra koblice, který se stal 
zároveň finančním ředitelem vídeňského parketu.

trhy a světová ekonomika str. 6    názory str. 12

tragédie 
jménem burza

milán  –24,27

madrid  –17,19

Praha  –15,77

varšava  –6,95

Paříž  –5,37

vídeň  –0,80

kodaň  –0,53

Vládní strany vyrazily 
na předvolební turné 

Stovky milionů korun utra-
tí za propagaci před volba-
mi politické strany. Priority 
a témata představily ČSSD 
a KDU-ČSL. str. 2

Pravidla pro rovný 
internet se zpřísní
Evropský telekomunikační 
úřad vydal pravidla pro síťo-
vou neutralitu. Dotknou se 
i českých operátorů. str. 3

Boj o miliony za emise

Prodejci benzinu budou 
muset v příštím roce snížit 
emise CO2 z dopravy. Za 
stovky milionů jim pomo-
hou provozovatelé plnicích 
stanic na zemní plyn. str. 4

Čeští miliardáři nezískají 
rakouská kasina
Rakouský kartelový soud 
zakázal, aby firmu Casinos 
Austria koupily firmy  
ovládané Jiřím Šmejcem  
a Karlem Komárkem. str. 7

TTIP před krachem

Francouzi údajně na-
vrhnou Evropské komisi 
ukončit jednání o takzva-
né smlouvě TTIP. str. 8

Pramen reuters
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Přesuňme prezidenta
Komentátor Bohumil Doležal přichází s inicia-
tivou, jejímž cílem je přesunout úřad prezidenta 
z Pražského hradu jinam. Podle něj je těžké 
ubránit se podezření, že Milošem Zemanem 
zavedené kontroly návštěvníků hradního areálu 
jsou jen zlomyslnou buzerací. „Pražský hrad byl 
až doposud organickou součástí našeho města, 
našeho světa. Lidé jím mohli procházet dle 
libosti, z praktických i citových důvodů. Teď se 
z něho stává skleněný vrch, černokněžnická tvrz 
a neživé mauzoleum,“ napsal. Připomněl, že 
něco takového nepamatují ani ti nejstarší z nás, 
co zažili Protektorat Böhmen und Mähren. Na-
vrhuje proto přesun úřadu hlavy státu na jiné 
hezké a důstojné místo v centru Prahy, jehož 
střežení by nikoho neobtěžovalo. Je to chvály-
hodný záměr. Jen se asi nenajde dost poslanců 
a senátorů, kteří by to odhlasovali. Ale kdo ví.

Ministr financí Andrej Babiš chce stůj co stůj 
zlevnit čepované pivo. Prý aby v souvislosti 
s EET podpořil restaurační služby. I když si 
to u hospodských asi nevyžehlí, blíží se volby. 
Určitě se najde hodně těch, co tak rádi nadávají 
u půllitrů na poměry a kteří to babišovcům hodí. 
Šéf ANO prostě cílí na své voličské jádro.

Poznámku zaslouží i další Babišův výrok. V roz-
hovoru pro Právo si posteskl, že německou kanc-
léřku Angelu Merkelovou nezajímaly jeho názory 
na migrační krizi. To je opravdu na pováženou. 
Merkelové zřejmě nedošlo, s kým se setkala.

n Horká fáze předvoleb-
ní kampaně vládních 
stran začala. Socialisté 
a lidovci ji odstartovali 
včera v Plzni a v Praze, 
ANO ji představí v pá-
tek v Ostravě. Partaje 
za krajské volby zaplatí 
stovky milionů.

Jana Havligerová

Velkým turné po Plzni zahájili 
kampaň socialisté. Ti by rádi 
obsadili alespoň sedm z je-
denácti hejtmanských postů, 
které drží od minulých voleb. 
Předseda ČSSD, premiér Bohu-
slav Sobotka, si prohlédl dva 
závody, farmu, navštívil dva 
domovy s pečovatelskou služ-
bou, besedoval se železničáři 
a prošel se centrem krajského 
města. 

Podobný program měli i další 
sociálnědemokratičtí ministři, 
v podvečer se pak konal mítink 
s občany. ČSSD kromě hejtman-
ství v minulých volbách obsa-

dila také místa 205 krajských 
zastupitelů a obhájit by v říjnu 
měla i dvanáct senátorských 
křesel. Do voleb proto hodlá dát 
85 milionů korun. 

Sobotka při jednom ze 
setkání reagoval také na návrh 
ministra financí snížit daňo-
vé zatížení čepovaného piva: 
„My preferujeme snížení DPH 
u potravin, 
pivo počká,“ 
konstatoval.

Lidovci, kteří 
svoje kandidá-
ty do krajských 
a senátních 
voleb předsta-
vili v Praze, by 
rádi hegemonii 
sociální demo-
kracie narušili. 
Jak říkají, do 
zavedených 
krajských 
pořádků by chtěli nasypat písek 
a rozbít tak rudo-oranžové 
koalice. „Držíme se regionálních 
témat a do voleb stavíme kandi-
dáty, kteří znají místní poměry,“ 
zdůraznil předseda KDU-ČSL 
Pavel Bělobrádek. 

Na volby centrála KDU-ČSL 
věnuje podstatně méně finanč-
ních prostředků než Lidový 
dům. Má to být patnáct milio-
nů korun, další prostředky 
mohou investovat samy kraje 
nebo podle svých možností 
jednotliví kandidáti. V minu-
lých volbách získali lidovci 
53 krajských zastupitelů, letos 

by výsledek chtěli 
výrazně vylepšit 
a obsadit alespoň 
jedno hejtmanství. 
Obhajovat budou tři 
místa senátorů. 

Na rozdíl od 
sociálních demo-
kratů pod hlavičkou 
KDU-ČSL kandiduje 
nejmenší vládní 
strana jen v pěti 
krajích. V ostatních 
utvořila koalice, na-
příklad se SNK ED, 

Stranou zelených, místními 
sdruženími anebo s kandidáty 
bez politické příslušnosti. Nej-
větší soupeř sociální demo-
kracie i lidovců – hnutí ANO 
– zahájí kampaň v pátek, hodlá 
na ni dát 80 milionů korun.

Předvolební kampaň 
jede naostro, přidaly se 
do ní Čssd a Kdu-Čsl 

Protagonisté dne

Josef HušeK

šéf Inekon Group

Petr Koblic

ŘedItel pražské burzy

tim cooK

ŘedItel společnostI apple

Firma čeká podpis zakázky na 
dodávku dalších až patnácti tramvají 
do Seattlu. Celý kontrakt by mohl 
mít hodnotu až 1,4 miliardy korun.

str. 5

Přestože česká ekonomika roste, 
na burze se to nijak neprojevuje 
a její výsledky jsou třetí nejhorší 
v Evropě. 

str. 6

Společnost Apple podle Evropské 
komise obdržela nedovolenou 
daňovou podporu ve výši 13 miliard 
eur, kterou musí vrátit.

str. 7

Zápisník  
Pavla Otta

KamPaň zaČíná. Lidovci zahájili v včera v Praze svou předvolební kampaň do krajských a senátních voleb. 
Držet se chtějí především regionálních témat. ČSSD kampaň odstartovala na turné v Plzni.
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„My preferujeme 
snížení DPH 
u potravin, 
pivo počká,“ 
konstatoval 
premiérBohuslav 
Sobotka.



Jan Pavec

Evropští operátoři asi budou 
muset omezit jednu ze svých 
obchodních praktik. Jde 
o takzvaný zero-rating, kdy 
poskytovatel nezapočítává 
mobilní data spotřebovaná 
při využívání konkrétní 
aplikace nebo služby do 
měsíčního limitu. V úterý 
zveřejněná pravidla pro 
síťovou neutralitu, která 
mají zajistit rovné zacházení 
s daty za stejné peníze, ji 
totiž výrazně omezují.

Konkrétní podobu manti-
nelů pro operátory v Evropské 
unii vytvořil unijní telekomu-
nikační úřad 
BEREC. Vy-
cházel přitom 
z nařízení loni 
schváleného 
ministerstvy 
členských států 
a Evropským 
parlamentem. 

Podle koneč-
ných pravidel 
bude možné 
síťovou neutra-
litu porušovat 
v případě spe-
cializovaných 
služeb, které ovšem nesmějí 
nahrazovat tradiční poskyto-
vání internetového připojení. 

Zvýhodňování některých 
služeb pomocí zero-ratingu 

není sice výslovně zakázané, 
je ale omezené. Podle nových 
pravidel bude zakázané v pří-
padě, že uživatel už vyčerpal 
svůj měsíční datový limit.

V ostatních případech 
pak bude na individuálním 
posouzení národních regulá-
torů, jestli konkrétní případ 
zero-ratingu omezuje volbu 
zákazníka. Národní regulá-
toři také budou brát v úvahu 
tržní postavení operátorů 
i poskytovaných služeb. Pro 
Česko je důležité i stanovisko 
úřadu, podle kterého se vliv 
takových opatření na práva 
uživatelů zvyšuje s tím, čím 
nižší jsou datové limity. Podle 

pravidel úřadu 
může cenové 
zvýhodňování 
omezovat prá-
va uživatelů.

Český tele-
komunikační 
úřad by se tak 
mohl zabývat 
případem O2, 
které neúčtuje 
svým zákaz-
níkům data 
při poslechu 
hudby přes 
aplikaci Spo-

tify. Operátora za to veřejně 
kritizoval i šéf ČTÚ Jaromír 
Novák, který takové zachá-
zení s daty označil za „silně 
problematické“.

Pravidla pro rovný 
internet budou přísnější

www.e15.cz | 3 |
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Súdánci obvinili Čecha  
ze špionáže
Po dlouhých osmi měsících 
od uvěznění začal v súdán-
ském Chartúmu soudní 
proces s českým protestant-
ským aktivistou Petrem 
Jaškem. Súdánští žalobci ho 
viní mimo jiné ze špionáže 
a spiknutí proti státu. Jašek 
v muslimském Súdánu natá-
čel svědectví o pronásledová-
ní křesťanů. /vag/ Více e15.cz

Soud bude zkoumat další 
pohledávky vůči OKD
Ostravský krajský soud 
přezkoumá další pohledáv-
ky vůči krachující těžební 
společnosti OKD. Firma 
je v insolvenci a soud na 
základě souhlasu věřite-

lů před časem povolil její 
reorganizaci. Přezkoumávat 
se bude například pohle-
dávka společnosti Veolia, 
která byla uplatněna těsně 
po vypršení lhůty dané před 
prvním jednáním.

Praktičtí lékaři chystají 
protesty 
Sdružení praktických lékařů 
vyhlásilo stav ohrožení 
primární péče a chystá pro-
testní akce včetně uzavření 
ordinací v září, sdělil předse-
da sdružení Václav Šmatlák. 
Praktikům vadí, že zatímco 
nemocnice dostanou peníze 
na desetiprocentní růst pla-
tů, ambulance se přidání ne-
dočkají. Navíc jim poslanci 
chtějí zákonem uložit služby 
v nemocnicích. /čtk/

Krátce

n Němečkův podraz, 
Babišova křivárna. 
Slovník, kterým se 
častují ministři zdra-
votnictví a financí, 
opět přiostřil.

Adéla Čabanová

Spor o znovuzvolení ředitele 
Všeobecné zdravotní pojiš-
ťovny Zdeňka Kabátka včera 
pokračoval. Ministr zdravot-
nictví Svatopluk Němeček 
(ČSSD) si nenechal líbit 
poznámku svého vládního 
kolegy Andreje Babiše (ANO), 

že byl průběh volby „další 
Němečkův podraz, kterým 
chce za každou cenu udržet 
netransparentnost a korupci 
v systému českého zdravot-
nictví“. Němeček na oplátku 
kritizoval, že nedostal pro-
stor pro své vyjádření v dení-
cích, které Babiš vlastní.

Na téma správní rady 
VZP dojde i dnes při jednání 
vlády. Má se schvalovat 
nástup Babišova tajemníka 
a experta na zdravotnictví 
Adama Vojtěcha. Tento 
mladý právník a zpěvák 
říká, že přes něj by tak hlad-
ce Kabátkovo jmenování 
neprošlo.

„Rozhodně bych zásadně 
protestoval proti takové-
muto netransparentnímu 
způsobu volby, který je zjev-
ně výsledkem zákulisních 
intrik,“ řekl Vojtěch. „Přece 
není možné hlasovat o takto 
klíčové otázce, aniž by 
o tom vůbec věděli všichni 
členové správní rady a celá 
dozorčí rada VZP,“ uvádí. 

S nominací Vojtěcha 
ministerstvo zdravotnic-
tví souhlasí. Babiš má své 
zástupce ve správní radě 
VZP už nyní. Při nečekaném 
hlasování o Kabátkově zno-
vuzvolení nebyl žádný proti. 
názory str. 12

do správní rady VzP míří po 
sporu o Kabátka babišův expert

V Koalici to JisKří. Ve sporu týkajícím se personálního obsazení vedení VZP se spolu střetli 
Svatopluk Němeček a Andrej Babiš. O silná slova není nouze.
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„Zákazníkům 
pravidla garantují 
rovnocenný 
přístup ke 
službám různých 
poskytovatelů,“ 
řekl mluvčí ČTÚ 
Martin Drtina.

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/sudanci-rozjeli-proces-se-zadrzenym-cechem-vini-ho-ze-spionaze-a-spiknuti-1317569


n Prodejci benzinu 
a nafty budou muset 
v příštím roce snížit 
emise oxidu uhličité-
ho z dopravy. Pokles 
by si nově mohli kupo-
vat třeba od provozo-
vatelů plnicích stanic 
na zemní plyn CNG.

Jan Stuchlík

Další zdroj příjmů získají 
už od roku 2017 majitelé 
plniček CNG. Teoreticky 
by to mohly být až stovky 
milionů korun ročně. Vděčí 
za to novele zákona o ochra-
ně ovzduší, která je nyní ve 
vládě. Prodejcům CNG, ale 
také dalších alternativních 
paliv jako LPG nebo elektři-
ny do elektromobilů umožní 
vydělávat na tom, že pomá-
hají snižovat emise oxidu 
uhličitého z dopravy.

Zatím platí, že dodava-
telé pohonných hmot na 
český trh musejí snížit emise 
skleníkových plynů do konce 
příštího roku o čtyři procen-
ta proti roku 2010. Zástupci 
prodejců sloučených do 
oborové asociace ČAPPO 
tvrdí, že za stávajících pod-
mínek se dá takové snížení 
dosáhnout jen tím, že budou 
z vlastních kapes dotovat 

prodej ztrátových paliv 
s vysokým obsahem etanolu 
nebo bionafty. „Náklady by 
se pohybovaly v řádu miliar-
dy korun ročně s přímým 
dopadem do konečných 
spotřebitelských cen,“ je 
přesvědčen výkonný ředitel 
ČAPPO Jan Mikulec.

Dodavatelé si na minister-
stvu životního prostředí vy-

mohli, aby v navržené novele 
snížilo cíl ze čtyř procent na 
3,5 procenta. „To je splnitelné 
po zapojení všech zdrojů 
snižování skleníkových emi-
sí,“ tvrdí generální ředitel 
ČEPRO Jan Duspěva. A tady 
vstupují do hry provozovate-
lé plniček CNG nebo prodejci 
LPG. Dohromady mohou ke 
snížení emisí přispět půlkou 
procentního bodu. CNG 
má emise oxidu uhličitého 
o zhruba pětinu nižší než 
benzin. 

Jak prodejci benzinu 
a nafty, tak plynaři čekají, 
že o tyto uspořené emise se 
strhne boj. Kdo je získá, ne-
bude muset hledat jiné cesty 
ke snižování emisí. Novela 
umožní, aby se petrolejáři 
sdružili s prodejci plynu či 
LPG a za úspory, které pak 
budou moci vykázat, jim 
platili. „Už jsme v kontaktu 
s většími hráči, a to nejen 
s těmi, u nichž provozujeme 
plnicí stanice,“ říká Václav 
Holovčák, místopředseda 
představenstva české CNG 
jedničky Bonett. 

Nový zdroj příjmu zrychlí 
návratnost investice do 
výstavby plniček. Zatím 
se ale petrolejáři a plynaři 
nebaví o ceně ušetřených 
emisí. Měřítkem by měla 
být nejdražší alternativa, 
a to nasazení ztrátových 
vysokoobsahových biopa-
liv. „E.ON a další společ-
nosti se nejspíš dohodnou 
na exkluzivní spolupráci 
s jedním prodejcem pohon-
ných hmot i kvůli tomu, 
že vytvoření sdružení je 
poměrně složité,“ odhaduje 
člen představenstva E.ON 
Jiří Šimek. Petrolejáři na 
výběr příliš mít nebudou. 
Polovina prodaného objemu 
CNG v Česku připadá na šest 
plynárenských firem. 
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Jednička v řízení logistiky 
dodavatelských řetězců, 
firma Logio, spojí za pat-
náct milionů síly s experty 
na datovou analýzu ze 
start-upu Stories. Ostatně 
s obdobnou investicí kdysi 
tým Marka Zuckerberga na-
startoval rozvoj Facebooku.

Logio získá 12,5 procenta 
v nově vzniklém start-upu 
Stories, jehož jádro tvoří 
přední čeští odborníci na 
analýzu dat Vojtěch Roček, 
Filip Doušek a Peter Fe-
doročko. Napojí se tak na 
unikátní nástroj zaměřený 
na analýzu a interpretaci 
firemních dat (takzvaná big 
data).  

Start-up Stories vznikl 
jako reakce na skutečnost, 
že firmy nedokážou efek-
tivně využívat velké objemy 
vlastních i zákaznických 

dat. Nevyčtou z nich 
vhodné obchodní kroky ani 
problémy, které lze identi-
fikovat ještě předtím, než 
reálně nastanou. „Big data 
se pro podniky paradoxně 
stávají problémem, protože 
si s nimi neumějí poradit 
a v konečném důsledku je 
spíše zahlcují a zpomalují,“ 
míní Filip Doušek. 

Jedním z klíčových bene-
fitů cloudové služby Stories 
je to, že na základě toku dat 
nepřetržitě hledá, kde je 
největší potenciál ke zlepše-
ní prodejů, a kde naopak 
nečinnost působí finanční 
škody. Podle zakladatelů 
tak Stories může vykrýt vel-
kou část agendy analytic-
kého oddělení firmy, které 
se může zaměřit na práci se 
samotnými výsledky. /nos/
 Více E15.cz

Logio kupuje 
start-up, jenž 
čte z velkých dat 

Splnění  
stávajících cílů pro  

emise CO
2
 v dopravě  

by stálo

jednu
miliardu korun 

ročně. 

strhne se boj o emise. 
A zvítězí plynárny

AdministrAtiVní kompLEx Mechanica v pražských Jino-
nicích ještě nestojí, ale už má nájemce. Polovinu jeho plochy, 
přesněji 15 700 metrů čtverečních, si od Penty pronajala farma-
ceutická společnost Johnson & Johnson. Po dokončení v příštím 
roce bude mít komplex 33 500 metrů čtverečních. Více E15.cz

ve výstavbě, ale obsazený
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dodavatelé benzinu a nafty
V roce 2017 musejí ušetřit čtyři procenta 
emisí CO

2
 oproti roku 2010

návrh od roku 2017

nákup uspořených emisí CO
2
  

od prodejců alternativních paliv  
(CNG, LPG, elektřiny)

zákonná povinnost

přimíchávání biosložky  
do benzinu a nafty

Možnost, jež se teď nevyplácí

prodej paliv s vysokým podílem 
biosložky (E85, B100, B30)

možnosti snižování emisí v dopravě

http://e-svet.e15.cz/it-byznys/logio-investuje-patnact-milionu-do-analytickeho-startupu-1317589
http://praha.e15.cz/praha/novinky/penta-pronajme-podstatnou-cast-kancelari-ve-waltrovce-firme-johnson-johnson-1317680


n Pokud by stát vložil 
každý rok miliardu  
do větrné energie, od-
větví by mohlo v roce 
2055 dávat obživu více 
než pěti tisícům lidí.

Štěpán Bruner

Tři scénáře rozvoje větrné 
energetiky v Česku posou-
dila studie Střediska pro 
efektivní využívání energie. 
Podle toho nejskromnějšího 
vznikne v oboru do deseti let 
po obnovení podpory ze stra-
ny státu – tedy zhruba do 
roku 2030 – půldruhého tisí-
ce nových pracovních míst. 
Odvětví by tak zaměstnvalo 
téměř 2500 lidí. Největší 
skupina pracovníků, zhruba 
osm stovek lidí, by se starala 
o provoz. 

Teoreticky lze v Česku 
postavit větrníky na 29 pro-
centech území, kde fouká 
dostatečně silný vítr. „Po 
odečtení lesů, chráněných 
území, ochranných pásem 
sídel obcí a dalších míst ale 
zůstane devět procent plo-
chy,“ uvedl Vladimír Lapčík 
z Vysoké školy báňské–Tech-
nické univerzity Ostrava. 
Právě to omezuje potenciál 
větrné energie na 5800 me-
gawattů. Oproti současnému 
stavu to ale stále představuje 
významný prostor pro růst.

Druhý odhad nabízí kon-
zervativní výhled do roku 
2050. Podle něj by se stavělo 
třicet větrníků ročně, takže 
by jich bylo přes tisíc o celko-
vém výkonu 3100 megawat-
tů. Stavba, výroba a údržba 
by zaměstnaly 3400 lidí. 

Podle nejoptimističtější-
ho scénáře by v roce 2050 

v Česku stálo 1933 větrníků 
o celkovém výkonu 5800 me- 
gawattů, které by uživily 
5600 lidí. „Představuje to jen 
o něco méně zaměstnanců, 
než poskytuje pivovarnic-
tví,“ uvádí studie.

„Razíme striktně konzer-
vativní přístup, analyzujeme 
sedm známých výrobců 
komponentů pro větrné elek-
trárny. Jsme přesvědčeni, že 
takových firem je v Česku 
více, ale nebylo v našich 
silách pokrýt celý trh,“ uvedl 
Štěpán Chalupa, předseda 
Komory obnovitelných zdro-
jů energie, která byla jedním 
ze zadavatelů studie.

 Česká republika je nyní 
se 184 větrnými elektrárna-
mi o celkovém instalovaném 
výkonu 283 megawattů  
na 22. místě z 28 člen-
ských států Evropské unie. 
 Více E15.cz
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n Dalších deset až 
patnáct vozů chce 
český výrobce dodat 
do Seattlu. Ve Spoje-
ných státech už jezdí 
26 jeho souprav.

Jan Šindelář

Flotila tramvají s českým 
rodokmenem v americkém 
Seattlu se do dvou let výraz-
ně rozroste. Tuzemský 
dodavatel Inekon 
očekává brzký 
podpis opce na 
deset až pat-
náct tramvají 
s bateriovým 
pohonem. 

„Máme to 
v kontraktu 
a z posledních 
jednání víme, 
že do konce roku 
bude dodatek ke 
kontraktu podepsán,“ řekl 
deníku E15 předseda správní 
rady a generální ředitel 
Inekon Group Josef Hušek. 
V případě naplnění maxi-
málního objemu zakázky 

by šlo v přepočtu o zhruba 
1,4 miliardy korun. Výroba 
potrvá od podpisu smlouvy 
zhruba dva roky. 

Seattle vypsal tendr na do-
dávku bateriových tramvají 
přede dvěma lety. Inekon 
soutěž vyhrál a počátkem 
roku dodal na americký 
severozápad sedm tramva-
jí na baterie. Nyní vyhlíží 
rozšíření kontraktu. Finální 
montáž se provádí v Seattlu, 
většina dílů přitom musí 

pocházet od amerických 
producentů. 

Inekon spolu- 
pracuje s ost-

ravskou měst-
skou firmou 
Ekova Elect-
ric, u které se 
také vyráběly 

první tramvaje 
pro Seattle. 

Inekon zároveň 
řeší financování 

celého projektu. Týká 
se to hlavně takzvaných 
performance bondů, což 
je druh záruky za dobré 
provedení dodávky. V pří-
padě Seattlu má spoluúčast 
firmy činit dvanáct milionů 

do UsA míří další tramvaje inekonu

Podaří-li se  
Inekonu dosáhnout 

maximálního objemu 
zakázky, utrží zhruba

1,4
miliardy korun. 

257668/17  inzerce

tEstoVAcí proVoz. tramvaje určené pro seattle se původně zkoušely v ulicích ostravy, kde sídlí 
spolupracovník Inekonu, městská firma ekova electric.
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dolarů, zhruba 290 milionů 
korun. Inekon proto jedná 
o zajištění s EGAP. „Pokud 
se nějak nedohodneme, tak 
nevím, jak to zvládneme,“ 

doplnil Hušek. Tramva-
je Inekonu uspěly v USA 
například ve Washingtonu, 
Portlandu či Tacomě. Firma 
těží i z renesance tramvajové 

dopravy v některých dalších 
městech. Ve Spojených 
státech teď jezdí 26 tram-
vají od vývojářů Inekonu. 
 rozhoVor str. 10 a 11

Ve chvaletické elektrárně 
hořelo. Výroba stojí
V tepelné elektrárně v Chva-
leticích včera hořel doprav-
ník uhlí. Oheň způsobil 
škodu za padesát milionů 
korun a na několik týdnů 
zastavil výrobu elektřiny. 
Dodávky tepla pro Trnávku 
a Chvaletice zajistí Severní 
energetická z náhradních 
zdrojů.  Více E15.cz

Z továrny v Přelouči 
vyjedou stovky avií 
Skupina Czechoslovak Group 
obnoví produkci středních 
nákladních automobilů Avia. 
Vyrábět se budou v Přelouči, 
zpočátku v řádu stovek vozů 
ročně. Skupina vlastní i kop-
řivnickou Tatru, majitelem 
holdingu je zbrojař Jaroslav 
Strnad.  Více E15.cz

Soupis označí televizory 
vhodné pro budoucnost
České Radiokomunikace 
zkoumají, které televizory 

a set top boxy dokážou při-
jímat nový systém vysílání 
DVB-T2. První průběžně 
aktualizovaný seznam 
kompatibilních přístrojů 
zveřejní v září na stránce 
dvbt2overeno.cz. Česko 
přejde na digitální televizní 
standard DVB-T2 k 1. únoru 
2021.

Podnikatelé přibývají 
rychleji než loni
V prvním pololetí zahájilo 
podnikání zhruba 29,1 tisíce 
fyzických osob, naopak  
23,4 tisíce podnikatelů 
registrace zanikla. Čistý pří-
růstek 5688 osob přesahuje 
více než dvakrát přírůstek 
z loňského prvního pololetí. 
Vyplývá to z analýzy společ-
nosti CRIF na základě dat 
na portálu informaceofir-
mach.cz. /čtk/

KrátceVětrné elektrárny mohou 
zaměstnat tisíce lidí

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/vetrne-elektrarny-mohou-v-cesku-zamestnat-skoro-tolik-lidi-jako-pivovary-1317568
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/pozar-chvaleticke-elektrarny-odstavi-vyrobu-na-nekolik-tydnu-1317486
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/avia-se-bude-vyrabet-v-prelouci-v-praze-pry-chybi-kvalifikovani-pracovnici-1317610
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n O 176 miliard korun 
propadla celková hod-
nota firem na pražské 
burze. Důvodem je 
především nevhodná 
skladba akciového 
trhu, ale také skepse 
investorů. 

Jaroslav Bukovský

České akcie prožívají krizi. 
Za poslední rok přišli in-
vestoři na pražské burze už 
o bezmála 16 procent. Hůře 
než domácí parket si vedly 
jen akciové trhy v Itálii 
a Španělsku, obě země se ale 
na rozdíl od Česka potýkají 
s chronickými problémy 
svých ekonomik. Celková 
hodnota firem obchodova-
ných v Praze během uplynu-
lých dvanácti měsíců pro-
padla celkem o 176 miliard 
korun, a to především kvůli 
sedmdesátimiliardovému 
znehodnocení energetické-
ho titulu ČEZ.

Pád pražské burzy je 
dobře vidět i v celosvětovém 
měřítku. Domácí trh totiž 
ztrácí za poslední rok více 
než skeptiky těžce zkoušené 
burzy v Japonsku nebo Číně. 
„Skladba firem na pražské 

burze neodráží strukturu 
českého hospodářství.
Hlavní váhu v indexu mají 
emise z bankovního sektoru 
a energetika. Právě tyto dva 
obory patří k těm, které 
v letošním roce globálně 
nejvíce ztrácejí,“ brání praž-
skou burzu její mluvčí Jiří 
Kovařík. Podle ekonomů se 
ale ve výkonnosti domácího 
trhu odráží zoufale slabá 
akciová nabídka, a to pře-
devším pro velký světový 
kapitál.

„Zásadní a setrvalou pří-
činou je malý počet titulů 
obchodovaných ve větších 
objemech. Velcí investoři 
potřebují své prostředky 
někam umístit a také chtějí 
vydělat a místo Prahy se 
orientují spíše na zahra-
niční trhy,“ uvádí nezávislý 
ekonom Petr Hlinomaz. 

Oživení ale podle ex-
pertů není na pořadu dne, 
důvodem je především 
extrémně levný kapitál, na 
který firmy dosáhnou mimo 
burzu. „Firmy díky pádu 
úrokových sazeb stále více 
preferují bankovní půjčku 
před úpisem svých akcií 
na burze, zájem investorů 
o domácí trh tak bude na-
opak spíše klesat,“ dodává 
expert Moody’s Analytics 
Tomáš Holinka. Přesto má 

Praha pro burziány alespoň 
jedinou dobrou zprávu. Mo-
mentálně jde o nejlevnější 
akciový trh ve střední Ev-
ropě. Domácí akciové menu 
je k mání za desetinásobek 
předpokládaných výdělků 
zdejších firem. 

Takovému ocenění 
mohou na starém kon-
tinentu konkurovat jen 
akciové trhy v Pobaltí. 
„Výdělky bank a ČEZ, které 
tvoří ziskové gros pražské 
burzy, jsou momentálně 
slušné, v jejich dlouhodobý 
růst ale investoři nevěří,“ 
zdůrazňuje hlavní ekonom 
UniCredit Pavel Sobíšek. 
Pomáhá i štědrá dividendo-
vá politika domácích firem, 
při započtení výplat podílů 
ze zisku by ztráty akcionářů 
za poslední rok činily „jen“ 
necelých 11 procent. 

Pražská burza je třetí 
nejhorší v evropě 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,273

Čína 1 3,624

Dánsko 1 3,630

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,611

Japonsko 100 23,647

Kanada 1 18,558

Maďarsko 100 8,748

Norsko 1 2,910

Polsko 1 6,221

Rusko 100 37,295

Švédsko 1 2,845

Švýcarsko 1 24,673

Turecko 1 8,195

USA 1 24,196

Velká Británie 1 31,734

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 30. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,95 0,09

ČEZ 425,30 1,50

Erste Bank 693,50 0,95

Fortuna 89,00 0,68

Kofola 427,00 0,00

KB 818,00 0,00

Moneta 78,65 0,19

O2 CR 227,40 -0,70

Pegas 794,00 0,25

Philip Mor. ČR 12 861,00 -0,20

TMR 665,00 0,00

Unipetrol 182,00 1,20

VIG 458,10 1,89

Celkový objem (v tisících korun) 398 055,67

Akcie na pražské burze 30. 8. 2016 

masivnÍ vÝroBa. Maďarská továrna by každým rokem měla 
produkovat 50 tisíc baterií. 
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Zhruba 400 miliard wonů 
(8,6 miliardy korun) hodlá 
do výstavby závodu na výro-
bu baterií pro elektromobily 
investovat v Maďarsku spo-
lečnost Samsung SDI. Nový 
závod by měl stát blízko 
Budapešti a výroba v něm 
by měla začít ve druhém 
pololetí roku 2018.

Firma uvedla, že nový 
závod jí pomůže ušetřit 
náklady na logistiku a rychle 
reagovat na poptávku 
zákazníků. Evropské firmy 

totiž mají výrobní základ-
ny nedaleko Maďarska. 
K zákazníkům Samsungu 
SDI patří také například 
německý výrobce luxusního 
vozů BMW.

Samsung SDI, který je 
sesterskou společnos-
tí výrobce elektroniky 
Samsung Electronics, se 
podobně jako jeho rivalo-
vé snaží rozšířit kapacity 
a těžit z evropské poptáv-
ky v době, kdy trh v Číně 
oslabuje. /čtk/

samsung postaví 
továrnu na baterie

Výrobce cukrovinek  
Hershey, za kterého potra-
vinářský gigant Mondelez 
nabídl zhruba 23 miliard 
dolarů, nebude odkoupen.
Správní rada Hershey 
totiž nabídku na převzetí 
odmítla jako neadekvátní. 
Sloučením obou firem by 
přitom vznikl největší 
výrobce cukrovinek na 
světě. 

Nejmenovaný zdroj 
agentury Reuters uvedl, 
že generální ředitelka 
Mondelez Irene Rosenfel-
dová minulý týden znovu 
kontaktovala šéfa Hershey 
Johna Bilbreyho a nazna-
čila, že její firma by byla 
za jednu akcii Hershey 

ochotna nabídnout až  
115 dolarů. 

To by bylo o osm dolarů 
více než navrhovaná cena 
z konce června. Hershey 
prý odpověděla, že její 
většinový vlastník, nadační 
společnost Hershey Trust, 
nebude až do své reorgani-
zace v příštím roce schopen 
o žádné nabídce rozhod-
nout.

„Po dodatečných 
debatách a s ohledem na 
nedávný vývoj na straně 
akcionářů v Hershey jsme 
rozhodli, že neexistuje 
žádná vykonatelná cesta 
směrem k dohodě,“ uvedla 
Rosenfeldová v nejnovějším 
prohlášení. /čtk/

mondelez přestal 
usilovat o rivala

Vývoj indexu PX  
(v korunách) 

 Pramen Investing.com 

30. 7. 2015  30. 8. 2016

1 000

900

800
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1030,69



n Celkem 13 miliard eur 
činily daňové výhody, 
které poskytlo Irsko 
společnosti Apple. Ko-
mise chce tyto peníze 
od firmy vymoci. 

Výrobce elektroniky 
Apple platil podle 
eurokomisařky 
pro hospodář-
skou soutěž 
Margrethe 
Vestagerové 
výrazně nižší 
daně než 
jiné firmy. 
Evropská 
pravidla přitom 
poskytování daňo-
vých výhod vybraným 
firmám neumožnují. Irsko tak 
podle Evropské komise musí 
neoprávněnou podporu po 
společnosti, která dosahuje 
přibližně 13 miliard eur,  vymo-
ci zpět a to i s úroky. „Rozhod-
nutí je jasnou zprávou: členské 
státy nesmějí poskytovat 
nespravedlivé daňové výhody 
vybraným firmám, bez ohledu 

na to, zda jsou evropské či 
zahraniční, velké či malé, sou-
částí nějaké skupiny, či ne,“ 
řekla Vestagerová novinářům.

V důsledku daňových do-
hod v Irsku platila společnost 
Apple ze svých evropských 
zisků daně ve výši od jednoho 
procenta v roce 2003 do  

0,005 procenta v roce 
2014, uvedla komise. 

Irská vláda i ame-
rická společnost 

Apple se chysta-
jí proti rozhod-
nutí odvolat.  
Podle stanice 
BBC společnost 

Apple uvedla, že 
Evropská komise 

se snaží přepsat 
historii firmy v Evro-

pě, ignoruje irské daňové 
zákony a na hlavu převrací 
mezinárodní daňový systém. 

„Případ není o tom, kolik 
Apple platí na daních, ale 
o tom, která vláda vybírá 
peníze. Zásah komise bude 
mít zásadní a škodlivý dopad 
na investice a tvorbu pracov-
ních míst v Evropě,“  uvedla 
firma. /čtk/

komise vymáhá po 
applu miliardy eur

www.e15.cz | 7 |

Apple platil ze 
svých příjmů 

daň ve výši

1
procenta v roce 2003.  

V dalších letech 
 ale platil ještě 

 méně. 

NEMUSÍTE
BÝT ZROVNA 

KOSMONAUT, 
ABYSTE MOHLI
PRACOVAT
S VAKUEM

Více informací na

Do špičkové technologické firmy 
hledáme účetní na pozice Order to 
Cash Specialist, Accounts Payable 
Specialist, Accounting Team Leader 
a Accountant.

WWW.ZUCTUJSVAKUEM.CZ

NABÍDKA 
VOLNÝCH 

MÍST

256367/29� inzerce
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n Čeští byznysmeni 
se konečně usmířili, 
aby mohli ovládnout 
rakouská kasina. Mě-
síce jednání s úřady 
ale přišly nazmar.

Rakouský kartelový soud 
zakázal, aby firmu Casinos 
Austria ovládla loterijní 
společnost Novomatic 
a konsorcium vlastněné čes-
kými investory Jiřím Šmej-
cem a Karlem Komárkem, 

kteří se nedávno domluvili 
na společném postupu. 

Ve zdůvodnění soud 
uvedl, že ovládnutí provozo-
vatele kasin těmito subjekty 
by omezilo konkurenci na 
trhu, sdělil Novomatic. 
Navzdory měsícům jednání 
s úřady pro hospodářskou 
soutěž o ústupcích se nepo-
dařilo dosáhnout dohody, 
uvedl Novomatic. Zemský 
vrchní soud ve Vídni (OLG), 
který funguje jako kartelový 
soud, tak transakci zaká-
zal. Nomovatic zvažuje, 

že se proti rozhodnutí 
odvolá, napsala agentura 
APA. Šmejcova společnost 
Emma Capital společ-
ně s Komárkovou KKCG 
vlastní v Casinos Austria 
prostřednictvím firmy 
CAME Holding  
11,34 procenta. Čeští 
investoři vedli s firmou 
Novomatic delší dobu spor 
o většinový podíl. Koncem 
února se však dohodli na 
urovnání sporu a oznámili, 
že chtějí ovládnout Casi-
nos Austria společně. /čtk/

komárek a Šmejc narazili, 
kasina nezískají 

Reforma zdravotnictví ame-
rického prezidenta Baracka 
Obamy zvaná Obamacare, 
která vedla k výraznému 
poklesu počtu Američanů bez 
zdravotního pojištění, přidělá-
vá značné problémy některým 
zdravotním pojišťovnám. 

Ty mají kvůli reformě velké 
ztráty, protože musejí pojistit 
i osoby, které mají vyšší ne-
mocnost, a tedy výrazně vyšší 
náklady na léčbu. Zároveň se 
jim omezily pravomoce v si-
tuaci, kdy odmítají proplatit 
specifickou zdravotní péči.  

Zdravotní pojišťovny už 
ale své ztráty na některých 
místech nechtějí dotovat 
a dochází proto k tomu, že 
z místních trhů odcházejí. 
Dochází tak k paradoxní situ-
aci, že na on-line tržišti, které 
vytvořila Obamacare, má 
v některých případech klient 

na výběr jen z jedné pojišťov-
ny. A obyvatelé Pinal County 
na jihu Arizony nebudou mít 
od příštího roku žádný výběr, 
nebude zde působit žádná 
pojišťovna. Problémy má 
také stát Tennesse, který chce 
podobnému scénáři zabránit, 
systém je podle regulátor-
ky Julie McPeakové blízko 
kolapsu. Podle serveru Forbes 
tak z důvodů vysokých ztrát 
pojišťovny oznámily, že své 
pojištění budou muset zdra-
žit v průměru o 24 procent.  
S tím, jak se objevují nové 
problémy celého systému, 
také roste jeho neoblíbenost 
u Američanů. Dokazuje to 
názor veřejnosti na celý sys-
tém s tím, že v červencovém 
průzkumu nadace Kaiser ho 
nepodporovalo 46 procent 
lidí, podporu získal systém 
jen u 40 procent lidí. /al/

obamacare je 
blízko kolapsu
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n Jednání o Transat-
lantickém obchodním 
a investičním part-
nerství (TTIP) mají 
čím dál větší trhliny 
a pravděpodobnost 
uzavření smlouvy 
mezi Evropou a USA 
je nejistá. Nejnověji 
se ke stavu jednání 
negativně vyjádřili 
i Francouzi.

Francouzská vláda v září 
požádá Evropskou komi-
si, aby zastavila jednání 
o rozsáhlé dohodě o volném 
obchodu mezi Evropskou 
unií a Spojenými státy. Včera 
to prohlásil státní tajemník 
pro zahraniční obchod na 
francouzském ministerstvu 
zahraničí Matthias Fekl. 
Rozhovory, které jsou prý až 

příliš příznivé pro Ameri-
čany, už podle Fekla nemají 
politickou podporu Francie. 
Je třeba je zastavit, aby moh-
ly začít znovu a na dobrých 
základech, řekl. Tento postoj 
bude Paříž podle něj zastá-
vat na zářijové ministerské 
schůzce věnované zahranič-
nímu obchodu v Bratislavě.

Podle francouzského pre-
zidenta Françoise Hollanda 
rozhovory váznou a šance na 
dosažení dohody ještě v tom-
to roce je malá. Podle jeho 
slov Francie nechce „živit 
iluzi“, že dohodu s Ame-
ričany se podaří najít do 
konce mandátu amerického 
prezidenta Baracka Oba-
my. Jednání váznou, strany 
nedodržovaly svůj postoj, 
„je to jasně nevyvážené“, 
řekl podle agentury Reuters 
prezident.

Nejedná se přitom o první 
nepříznivé prohlášení 
týkající se TTIP. Německý 

vicekancléř a ministr hos-
podářství Sigmar Gabriel 
už v neděli prohlásil, že roz-
hovory o volném obchodu 
mezi Evropany a Američany 
v podstatě zkrachovaly, jen 
si to nikdo nechce přiznat.

Naopak mluvčí Evropské 
komise Margaritis Schinas 
v pondělí řekl, že vyjednává-

ní vstupují do zásadní fáze, 
kdy jsou na stole návrhy 
většiny kapitol a začíná se 
rýsovat podoba budoucí 
smlouvy. 

Bílý dům uvedl, že Wa-
shington má nadále v plánu 
dosáhnout dohody o volném 
obchodu s EU do konce 
letošního roku. /čtk/

nad smlouvou o volném obchodu 
mezi EU a USa se stahují mračna

Francouzský ministr 
Macron rezignoval 
Francouzský ministr 
hospodářství Emmanuel 
Macron včera podal demisi, 
jeho funkci převezme mi-
nistr financí Michel Sapin. 
Macron, jak s odvoláním na 
jeho spolupracovníky infor-
movala francouzská média, 
se chce nyní plně věnovat 
své kandidátské kampani 
před prezidentskými volba-
mi v příštím roce. 

Příliv migrantů do 
Řecka opět zesílil
Počet migrantů a uprchlí-
ků, kteří doplují do Řecka, 
se opět prudce zvýšil, za 
posledních 24 hodin jich 
do země dorazilo více 
než 460. To je nejvíce za 
několik týdnů, upozornila 
agentura Reuters. O den 
dříve do země dorazilo 
129 lidí. Během srpna 
byl již několikrát počet 
přistěhovalců a uprchlíků 
mířících do Řecka vyšší 
než 300 za den. /čtk/

Krátce

Úřady v Ankaře a Istanbulu 
v souvislosti s červencovým 
pokusem o puč pozatýkaly 
další novináře. Mezi devít-
kou zadržených žurnalistů 
je podle agentury AFP také 
šéfredaktor anglické on-line 
verze jednoho z nejčtenějších 
deníků Hürriyet. Úřady viní 
zatčené novináře ze styků 
s duchovním Fethullahem 
Gülenem, kterého Ankara po-
važuje za zosnovatele pokusu 
o státní převrat.

Celkem vydala prokura-
tura v Istanbulu zatykač 

na 35 osob. Kromě Dinçera 
Gökçea z Hürriyetu jsou mezi 
nimi současní i bývalí novi-
náři deníků Bugün, Radikal, 
Yeni Safak nebo opozičního 
Zamanu, uvedla turecká tele-
vize NTV.

Po nezdařeném pokusu 
o převrat zatkla turecká po-
licie už více než 40 tisíc lidí. 
Přibližně polovina z nich 
byla obviněna a umístěna 
do vazby. V rámci čistek ve 
státní správě přišlo o práci 
přes 81 tisíc zaměstnanců 
včetně soudců, prokurátorů, policistů, úředníků nebo 

učitelů. Asi pět tisíc z nich 
dostalo výpověď, zbytek byl 
dočasně zbaven funkcí.

Turecké úřady po pokusu 
o převrat rovněž nechaly 
uzavřít 130 médií a zatkly 
více než 60 novinářů, uvedla 
Evropská federace novinářů.

Ankara opakovaně žádá 
USA o vydání Gülena, který 
dlouhodobě žije v americkém 
exilu. Spojené státy poslední 
žádost zkoumají. Duchovní 
podíl na převratu odmítá, 
odsoudil jej a požaduje usta-
vení mezinárodní komise pro 
vyšetření jeho okolností. /čtk/

V Turecku zatkli další novináře 

problémoVá SmloUVa. Smlouva o Transatlantickém partner-
ství má řadu odpůrců, kteří živí naději, že podepsána nebude.
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DočaSně oDVolaná brazilská prezidentka Dilma Rous-
seffová přednesla včera svou obhajovací řeč před senátem. 
Rousseffová je viněna z manipulací se státním rozpočtem 
a horní parlamentní komora má o jejím sesazení definitivně 
rozhodnout již v úterý či ve středu. Ona sama tvrdí, že nespá-
chala žádný zločin a má čisté svědomí. „Nemohu si pomoci, 
ale cítím hořkost nespravedlnosti,“ řekla na adresu svých 
žalobců. Podle propočtů médií je odvolání Rousseffové velmi 
pravděpodobné. 

ObhajOba 
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Turecká diplomacie vyvíjí tlak na africké státy, aby na svém území 
uzavřely školy spojené s duchovním Fethullahem Gülenem, jehož 
Ankara považuje za osnovatele zmařeného červencového pokusu 
o státní převrat. Nigérie požadavek Ankary odmítla mimo jiné 
s poukazem na to, že je suverénním státem. Navzdory tlaku Ankary 
zůstává otevřeno také šest škol spojených s Gülenem v Keni. Ani 
Jihoafrická republika neplánuje uzavřít svých devět škol, které patří 
mezi nejlepší vzdělávací instituce v zemi. Naopak v somálském 
hlavním městě již krátce po puči uzavřeli dvě Gülenovy školy. 
Somálsko je příjemcem významné rozvojové a vojenské pomoci 
z Turecka.

Erdogan chce vymýtit 
Gülenovy školy i v africe
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n Export zbraní ze 
Slovenska může mířit 
i do konfliktních 
oblastí, což kritizuje 
například Amnesty 
International. Podle 
premiéra Fica je to jen 
normální byznys.

Jan Pavec

Slovenské ministerstvo 
obrany požádalo americký 
Pentagon, aby nezveřejňoval 
informace o nákupu vrtul-
níků Black Hawk z loňského 
roku. Podle deníku SME je 
požadavek mlčenlivosti sou-
částí širší strategie Sloven-
ska neinformovat o prodeji 
a nákupu zbraní. Čáru přes 
rozpočet mu ovšem udělaly 
údaje zveřejněné OSN.

Navzdory žádosti Brati-
slavy o výjimku OSN minulý 
týden zveřejnila data, podle 
kterých Slovensko loni vy-
vezlo 38 500 útočných pušek, 
více než 1600 protitankových 
zbraní, skoro pět stovek těž-
kých kulometů a 14 raketo-
metů do Saúdské Arábie. 

Podle zjištění mezinárod-
ního investigativního týmu 
zveřejněných listem Guardi-
an tak Slovensko a další země 
střední a východní Evropy 
nepřímo dodávají zbraně do 
konfliktů v Sýrii a Jemenu. 
Údaje OSN neuvádějí, zda 
se jedná o původní produkci 
nebo reexport. 

Slovensko a Moldavsko jsou 
jediné dvě země, které pode-
psaly mezinárodní Dohodu 
o obchodování se zbraněmi 
a zároveň si zažádaly o výjim-
ku umožňující nezpřístupnit 

výroční zprávu. V ní signatáři 
informují o vývozu zbraní 
a poskytují si je navzájem. Po-
pisují typ, množství i hodnotu 
exportovaných zbraní.

Podle deníku SME poskytu-
je výroční zprávy i slovenské 
ministerstvo informací, ty 
však nabízejí mnohem méně 
dat. Záměr neinformovat 
o prodeji a nákupu zbraní se 
projevil i u loňského nákupu 
vrtulníků Black Hawk ze 
Spojených států.

Žádost deníku SME i bez-
pečnostního analytika Marti-
na Dubéciho o bližší informa-
ce Pentagon odmítl s tím, že 
slovenská strana se zpřístup-
něním nesouhlasí. Jako důvod 
ministerstvo obrany uvedlo 
obavy o národní bezpečnost.

Politiku ministerstva 
kritizovala slovenská pobočka 
Amnesty International. „Zbra-

ně nejsou banány. Slovensko 
utajením výroční zprávy zne-
možnilo veřejný dohled, který 
je u tohoto tématu důležitý,“ 
řekl Rado Sloboda, který se 
v neziskové organizaci věnuje 
lidským právům.

K vývozu zbraní se vy-
jádřil i slovenský premiér 
Robert Fico, který je označil 
za normální byznysový 
produkt. Je prý jedno, jestli je 
prodá Slovensko, nebo někdo 
jiný.

Slovensko se snaží tajit zbrojní exporty, 
na blízký východ vyváží ve velkém

ZLATÉ
Rio

Velké
shrnutí 
OH 2016 

Kolektiv autorů deníku  a webu

130 stran / 99 Kč

VELKÉ SHRNUTÍ  
OH V RiU

Zlaté rio

VelKý roZhoVor 
s luKášem KrpálKem

Kompletní VýsledKy
Všech disciplín

příběhy česKých 
a sVětoVých hVěZd

historicKé statistiKy

půVodní fotografie

objednejte si speciál až domů! 
pošlete sms na číslo 90211:

riomeZerajménomeZerapříjmenímeZera
adresameZeraměstomeZerapsč
cena Každé přijaté sms je 99,- Kč

práVě
V prodeji

256223/91� inzerce

nákUp VrTUlníků. Slovenská armáda získala do své výzbroje 
vrtulníky black hawk – podrobnosti kontraktu vláda tají.
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Dividenda z Číny bude 
slušný příspěvek k penzi
n Firmu Inekon založil hned v roce 1990, 
už tehdy dodávala tramvaje a továrny 
na klíč do celého světa. Dnes patří 
společnost Inekon Group k největším 
exportérům a jen za pololetí vykázala 
zisk přes sto milionů korun. Spolu 
s čínskými partnery v zádech si teď 
chce její majitel a šéf Josef Hušek splnit 
sen a dodat tramvaje do Pekingu, 
případně s čínskými penězi proniknout 
i na africké koleje. „Už by však nešlo 
o českou tramvaj, ale o čínskou,“ 
připouští Hušek.  

Daniel Novák, Jan Šindelář

 Jak daleko jste od splně-
ní svého snu při spolupráci 
s čínskou stranou? 
Číňané jsou momentálně 
naším největším partnerem. 
Máme v Číně se společností 
China Railway Signalling 
založený společný podnik, 
v němž jsme sedmnáctipro-
centní majitelé. Hodnota 
našeho podílu je asi deset 
milionů korun. A teď se 
blížíme k uskutečnění snu 
– dodat tramvaje do Pekingu. 
Společný podnik bude vyrá-
bět dvě stě tramvají ročně, 
první čínská tramvaj už byla 
vyrobena. Na rozdíl od nás 
oni zvládli během roku upra-
vit dokumentaci a tramvaj 
ještě vyrobit. V dubnu na 
zasedání představenstva 
firmy nás čínští partneři pří-
jemně překvapili tím, že nás 
v té tramvaji svezli. V Číně je 
osm desítek měst, která mají 
více než milion lidí, zácpy 
jsou větší než v Praze a vše 
směřuje ke kolejové dopravě.

 Už máte v Číně nějakou 
zakázku jistou?
Naši čínští partneři tvrdí, že 
ano. Já jsem však ještě nic 
neviděl.

 Věříte cestě společného 
podniku. Neuvažoval jste 

o jiné formě spolupráce 
s Čínou, například prodeji 
licence?
Vždycky jsem chtěl mít joint 
venture v Číně. Když to půjde 
správným směrem, tedy že 
zakázky budou a Číňané 
nám budou platit dividendu, 
tak budu mít slušný příspě-
vek k penzi.

 Kolik to bude?
Když vše bude klapat, bude 
se tam ročně dělat dvě stě 
tramvají. Každá z nich bude 
stát přes dva miliony eur. 
Když si vezmete, že zisk 
by měl dělat deset procent 
z tržeb a z něj budeme mít 
sedmnáct procent, tak vám 
to z toho vyjde (přes sto mili-
onů korun, pozn. aut.).

 Financování jde za čín-
skou stranou?
Ano, společnost China 
Railway Signalling má obrat 
mnoha miliard dolarů. Pro 
mě je to důležité i kvůli 
tomu, že úplně nefunguje 
podpora českého exportu. 
Spolupráce s čínskou stra-
nou má tu výhodu, že jsme 
schopní například v různých 
afrických či amerických 
zemích nabízet komplexní 
systémy a dostaneme tam 
bez potíží čínské financo-
vání. Vzhledem k tomu, že 
každý takový projekt začíná 

na dvou stech milionech 
eur, tak to u nás nikdo není 
schopen financovat. 

 Přede dvěma roky jste 
zveřejnili, že váš čínský 

partner získá v Inekonu 
majoritu. Jak to nakonec 
dopadlo?
Ačkoliv jsme měli podepsa-
nou předběžnou dohodu, 
nakonec k nám do firmy 

| 10 | ROZHOVOR s majitelem inekonu josefem huškem

 S čínskými 
partnery máme 
založený společný 
podnik, hodnota 
našeho podílu je asi 
deset milionů korun. 



a Turecku, takže nastavili 
tak přísné podmínky pro 
banky a dodavatele, že je 
obtížné je splnit. Například 
v případě zakázek, o které 
jsme se zajímali v Oklahomě 
a v Detroitu, bychom na 
dobu tří let museli složit 
finanční záruku deset 
milionů dolarů. A takovéhle 
peníze samozřejmě 
nemáme. I proto je velice 
komplikované pracovat na 
americkém trhu. Pomoc 
českého státu při exportu 
přitom nutně potřebujeme. 

 Nevyřeší ochranářské 
problémy Transatlantická 
dohoda o volném obchodu? 
Vůbec ne. Ta dohoda je 
postavená tak, že se na ame-
rickém trhu netýká státních 
zakázek. V jejich případě 
se naopak stále více zpřís-
ňují požadavky na to, kolik 
procent z dodávky má být 
americké provenience. 

 Je tedy ve hře, že byste se 
z Ameriky úplně stáhli?
To nechceme. Jsme tam nej-
větším dodavatelem tramvají. 
Nějakým způsobem se tomu 
budeme muset přizpůsobit.

 Kde vaše tramvaje vlast-
ně montujete?
Například pro Seattle jsme 
je montovali přímo v Seat-
tlu. V Praze sedí projek-
tanti a konstruktéři, máme 
dohody s různými výrobci, 
u kterých se dělá finální 
montáž. Tramvaje pro Bul-
harsko jsme dělali v Ostravě. 
Naším největším partnerem 
jsou ale momentálně právě 
Číňané. 

 Inekonu je šestadvacet 
let. Jaké jsou jeho vyhlídky 
do budoucna?
Loni jsme měli zisk kolem pět-
asedmdesáti milionů korun, 

letos už jen za pololetí máme 
přes sto milionů. Takže to 
špatně nevidím. Zvláště když 
se bude realizovat projekt 
cementárny v Kurdistánu (de-
ník E15 o něm psal 9. srpna, 
pozn. aut.), na který již máme 
uzavřený kontrakt, stejně jako 
když se uskuteční dodávky 
dalších tramvají do Seattlu. 

 Kapitáni českého prů-
myslu často řeší nástup-
nictví. Jak to vidíte vy? 
Dokážete si představit 
prodej Inekonu?
Dovedu. V minulosti se 
objevovali zájemci z Blízké-
ho východu, ti však měli pro 
mě nepřijatelné představy 
o ceně a dalších věcech. Tak-
že to vypadá, že mě z podni-
ku vynesou nohama napřed.

 Předáte společnost 
synovi, jak se o tom před 
časem mluvilo?
Ne. 

 Co se s Inekonem tedy 
stane?
Jsou tu různé návrhy, co 
s podnikem udělat. Napří-
klad ho rozdělit a pak prodat 
po částech. Mám rovněž 
jednoho velmi šikovného 
spolupracovníka, který by 
mohl být mým nástupcem.
 

 K jakému řešení se při-
kláníte?
Všechno závisí na tom, jak se 
nám v byznysu bude dařit, 
o jakých penězích budeme 
jednat, jak bude fungovat 
podpora EGAP při financová-
ní. Proměnných je hromada. 

 Na kolik si firmu teď 
ceníte? 
Přede dvěma roky bylo sto 
procent firmy oceněno  
na 1,4 miliardy. Ale hodnota 
firmy se vždy odvíjí od hod-
noty aktuálních kontraktů.

žovány za stabilní a kontrakty 
nemusejí z velké části vyjít?
Co by mělo být stabilnějšího 
než Amerika a podívejte 
se, jak se tam chovají. Měli 
jsme také podepsanou 
výstavbu cementárny ve 
Vietnamu, a to s podporou 
EGAP a PPF Banky. Jenže 
s příchodem krize tady vůči 
investorovi se natolik zpřís-
nily podmínky, že se případ 
nerealizoval.  

 Dva představitelé EGAP 
byli nedávno v souvislosti 
s tímto projektem obviněni 
kvůli údajnému zatajování 
jeho rizik. Jak to vnímáte? 
Je to vůči nim úplná nespra-
vedlnost a blbost. Nevěřím, 
že je obvinění oprávněné. 
Na projekt existovala na 
vietnamské i české straně 
hromada studií. Kdyby vše 
nebylo v pořádku, tak by 
nikdy realizace projektu 
nezapočala. Setkal jsem se 

s vyšetřujícím policistou 
a nechápu, jak k tomu může 
někdo takto přistupovat. 
Pravděpodobně je to celé na 
něčí objednávku.

 Říkáte: Podívejte, jak se 
Američané chovají. Letos 
jste ale konečně po letech 
čekání završili dodávku 
tramvají pro Washington. 
Rýsuje se něco dalšího na 
americkém trhu?
V Americe je to stále zajíma-
vé a v pohybu. Letos v lednu 
jsme například předali 
sedm tramvají v Seattlu. 
Jde o vůbec první sérii 
našich tramvají, které mají 
vedle normálního pohonu 
i bateriový pohon. V Americe 
obecně jezdí nejvíce tramvají 
na bateriový pohon. 

 V minulosti jste nazna-
čoval, že máte šanci i na 

další zakázky v hlavním 
městě USA. Platí to stále?
Stala se nám tam bohužel 
nepříjemná věc. Přede dvě-
ma lety jsme uspěli v dalším 
tendru, v podstatě jsme byli 
jediní, kdo splnil všechny 
podmínky. Ale Washington 
se rozhodl v rámci podpory 
vlastního průmyslu nechat 
vyhrát americkou firmu 
Oregon Iron Works. Takže 
se nám nepodařilo pokra-
čovat. Šlo asi o tři až pět 
tramvají. 

 Dá se proti tomu něco 
dělat?
Obrátili jsme se na soud, 
který jsme vyhráli. Ale město 
bohužel tendr zrušilo a zadalo 
zakázku přímo. Obdobný ten-
dr byl v Dallasu, opakovalo se 
to stejné. My jsme jako jediní 
splňovali podmínky a oni 
rozhodli ve prospěch konku-
renčního amerického výrobce. 
Protestovali jsme a oni nám 

navrhli, ať si najmeme znovu 
právníky a soudíme se. Po 
zkušenosti z Washingtonu 
jsme to ale nechali být.

 Nebude se to opakovat 
i jinde?
To je samozřejmě mož-
né. V minulém roce jsme 
vyhráli tendry v Detroitu 
a v Oklahomě. V Oklahomě 
jsme měli dokonce podepsa-
ný kontrakt, ale americká 
strana změnila podmínky 
a chtěla, abychom zajistili 
performance bond (finanční 
záruku, pozn. aut.) v hodnotě 
120 procent, což tady všech-
ny banky tvrdě odmítly. 
Nakonec ten kontrakt dostal 
americký konkurent Broo-
kville Electrical Equipment. 

 EGAP vám nepomohl?
Snažili se, ale mají 
své problémy v Rusku 

nevstoupili. Důvodem bylo 
nejspíš to, že jsme příliš 
malí. Oni navíc v té době 
vstupovali na hongkongský 
trh a my jsme měli rozpra-
covanou arbitráž s Bulhar-
skem a jim by to snižovalo 
hodnotu. Museli by to někde 
vysvětlovat. 

 Nemáte trochu oba-
vu, že vás čínští partneři  
vyšplouchnou i v případě 
dividendy a žádnou vám 
nedají?
Souvisí to s majoritou v té 
firmě. China Railway Signal-
ling vložila do naší společné 
firmy ekvivalent 1,5 miliardy 
korun. A protože v Číně jsou 
už ceny pozemků stejné jako 
u nás, vložili tam ještě jednou 
tolik na nákup pozemků pro 
novou fabriku. Snažím se 
na představenstvu prosadit, 
aby bylo jasně zakotveno, 
že z každé zakázky musí jít 
do zisku deset procent její 
hodnoty. Uvidíme, jaká bude 
realita.

 Můžete být tedy příjem-
ně či nepříjemně překvapen.
Překvapení to bude v kaž-
dém případě.

 Do jaké míry je tramvaj 
z čínského joint venture 
ještě česká?
Vzhledem k ceně je tam emi-
nentní zájem, aby velká část 
komponentů byla čínských. 
Pokud jde o ten evropský 
prototyp, který byl vyroben 
v Číně, je vše české. My pro 
čínský prototyp děláme 
dokumentaci a snažíme se 
o začlenění maximálního 
počtu českých dílů. Nakonec 
se ale oni sami rozhodnou, 
co využijí. Dokumentaci si 
sami přizpůsobí. 

 Mluvil jste o možnostech 
čínského financování na 
dalších trzích. Kam s Číňa-
ny v zádech míříte? 
Měli jsme jako Inekon pode-
psané kontrakty v Senegalu, 
Ghaně, Súdánu a v Egyptě. 
Problém je ovšem zase finan-
cování. Nyní očekáváme, že 
společně s čínskými part-
nery budeme moci tyto pro-
jekty dotáhnout. Věříme, že 
se rozjede Írán, s Číňany by 
to tam snad šlo. Už by však 
nešlo o českou, ale o čínskou 
tramvaj, a to i v případě té 
Afriky. Zisk by tak pro nás 
plynul z případné dividendy 
nebo provize za to, že jsme 
všechny ty projekty sjednali. 

 Neděsí vás trochu, že jde 
o regiony, které nejsou pova-
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Předseda 
správní rady 
a statutární 
ředitel 
Inekon Group. 
Vystudoval 
Vysoké učení technické 
v Brně. Od roku 1971 pracoval 
v podniku zahraničního 
obchodu Pragoinvest. 
Po změně režimu se v roce 
1990 pustil do vlastního 
byznysu s dodávkami tramvají 
a továren na klíč do celého 
světa.

Josef 
Hušek (68)
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 Uspěli jsme před 
dvěma lety v USA  
v dalším tendru, byli 
jsme jediní, kdo splnil 
všechny podmínky.
Ale Washington se 
rozhodl podpořit 
vlastní průmysl 
a nechal vyhrát 
americkou firmu. 



První výstřel 
horké  
kampaně
Politické strany zahajují 
ostré fáze svých předvoleb-
ních kampaní. V překladu to 
znamená, že přibude bill- 
boardů a v politických pře-
střelkách se začne používat 
munice s větší ráží. Stejně 
jako předloni v evropských, 
senátních a komunálních 
volbách budeme i letos 
svědky nezvyklého jevu – 
hlavní předvolební konflikty 
se nebudou odehrávat mezi 
vládními a opozičními 
silami, ale mezi politiky, 
kteří spolu běžně sedávají za 
jedním stolem při jednáních 
koaličního kabinetu. 

Ministr financí a šéf ANO 
Andrej Babiš zase po čase 
zamířil na svůj oblíbený cíl 
– ministra zdravotnictví Sva-
topluka Němečka. Obvinil 
jej, že se dopustil podrazu, 
jen aby udržel v českém 
zdravotnictví „netranspa-
rentnost a korupci“. Nebylo 
to tak ostré, jako když jej 
v listopadu 2014 označil 
za korupčníka, alkoholika 
a „šnajdroida“, ale silná slo-
va to jsou. Ministra financí 

rozezlila rafinovaná bles-
ková partie, kterou sehrál 
socialistický mnohoobroč-
ník Jiří Běhounek, toho času 
hejtman, poslanec a předse-
da správní rady VZP. Ten při 
posledním zasedání řídicího 
orgánu největší zdravotní 
pojišťovny nečekaně nechal 
potvrdit mandát ředitele 
pojišťovny Zdeňka Kabátka 
na další čtyři roky. Ani jeden 
ze třiceti členů správní rady, 
v níž sedí i devět nominantů 
ANO, nebyl proti. 

Jenomže Kabátek leží 
Babišovi už dlouho v žalud-
ku a je velmi pravděpodob-
né, že šéf ANO chtěl jeho 
osobu využít v předvolební 
kampani, možná se i po 
změnách ve správní radě 
pokusit o jeho odvolání. 
Jenže tenhle klacek Běhou-
nek Babišovi vyrazil z ruky, 
nebo jej alespoň řádný kus 
ulomil. Jak tepat do Kabátka 
(a přes něj do Němečka) jako 
symbolu korupce ve zdravot-
nictví, když jej zástupci ANO 
ochotně podrželi ve funkci? 

Těžko. Babišův šéf a premiér 
Sobotka už svého vicepre-
miéra vyzval, aby se kvůli 
střetu zájmů ve zdravotnic-
tví zdržel komentářů k VZP. 
Babiš to včera trucovitě 
porušil a na Facebook pově-
sil obsáhlý seznam údajných 
Kabátkových hříchů z dob, 
kdy dnešní šéf VZP pracoval 
na ministerstvu zdravotnic-
tví přímo pod arciďáblem 
Markem Šnajdrem. Žádné 
silné sdělení už z toho ale 
neuvařil. Pokud by chtěl pár 
hodin po jeho potvrzení ve 
funkci prosazovat Kabátko-
vo odvolání, potřeboval by 
pádné argumenty ze součas-
ného fungování pojišťovny. 
A ty po ruce nejsou.

Boj o Kabátka je jen 
prvním hlasitým výstřelem 
v předvolební válce, kterou 
mezi sebou ČSSD a ANO jako 
dva hlavní favorité nad-
cházejících volebních klání 
povedou. Socialisté budou 
ochotně tepat Babiše za jeho 
střet zájmů tu i onde, Babiš 
bude bít ČSSD po hlavě mi-
nulými korupčními a jinými 
aférami, případně prodejem 
OKD. Možná se nakonec 
i dočkáme zase nějakých 
teatrálních pochyb o smyslu 
společného vládnutí. A pak, 
až bude odvoleno, se to zase 
na chvíli uklidní. Nakonec si 
spolu tihle velcí soupeři zase 
spokojeně sednou k vládní-
mu stolu. Ekonomika šlape 
a peníze do eráru tečou. 
Proč riskovat, že by je mohl 
utrácet někdo jiný?

Komentář

Martin Čaban

I letos budeme 
svědky nezvyklého 
jevu. Hlavní souboje 
se nepovedou mezi 
vládou a opozicí, 
ale mezi koaličními 
partnery.
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 Američané nedávají nic, nebo 
jen drobky. Takto by se mezi 
spojenci vyjednávat nemělo,

řekl po jednáních o smlouvě TTIP 
státní tajemník francouzského 
ministra zahraničí Matthias Fekl 
str. 8
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Česká burzovní schíza
Hitparáda světových paradoxů má díky pražské burze 
o ambiciózní položku víc. Těžko napříč glóbem hledat dal-
ší nadějně rostoucí ekonomiku, která by zároveň nabídla 
i beznadějně klesající burzu tak jako ta česká. Patolo-
gická dvojkolejnost reálného a burzovního světa s sebou 
nese hrůzné poselství. Když zemi obšťastní konjunktura, 
burza padá, protože pouto je příliš slabé a kapitál míří za 
kopečky za lepším. Když zemi zalehne recese, burza opět 
padá. Česká recese bývá totiž z německého dovozu, a když 
je špatně Berlínu, Praze nemůže být dobře.

Přidaná hodnota Prahy na světové mapě hořkého bur-
zovního povyražení tkví ale i v něčem jiném. Zatímco 
v běžném světě fungujícím podle pravidel selsko-persona-
listické logiky předcházejí pracovnímu povýšení obvykle 
pracovní úspěchy, pražská burza jde svou cestou. A tak 
byl její šéf letos vytažen do vedení její vídeňské matky. Tak 
třeba v té schíze nezůstane Česko samotné.
 Jaroslav Bukovský

Počítač už přestalo bavit, že všechnu slávu sklidíte vy,  
a dožaduje se poloviny vašeho platu.



n Už i investoři si 
uvědomili, že o chodu 
světa stále více rozho-
dují ajťáci a geekové. 
Mění se všechno. Jen 
Česko zachraňuje 
tak starý a pro bu-
doucnost nedůležitý 
byznys, jako je těžba 
uhlí. 

Jan Sedlák

Žebříček pěti největších ve-
řejně obchodovaných firem 
(měřeno dle tržní kapitali-
zace) poprvé zcela ovládly 
technologické podniky. Jinak 
řečeno, stalo se to, k čemu se 
už dlouho schylovalo. Vzpo-
meneme-li si třeba na divoké 
tance kolem akcií Nintenda 
v rámci šílenství jménem 
Pokémon Go, je jasné, že in-
vestoři se často chovají jako 
smyslů zbavení. Přesto už 
ale jasně vidí, že „software 
pojídá svět“.

Vyhráli jsme
To, že ajťáci a geekové ovládli 
svět, nedávno ve svém 
blogu pěkně shrnul jeden ze 
zakladatelů legendárního 
technologického časopisu 
Wired John Battelle. Wired 
od devadesátých let vizio-
nářsky popisoval, čeho jsou 
technologie schopné, a sle-
doval jejich vzestup, prorůs-
tání do běžných životů a to, 
jak zásadně mění v podstatě 
všechno. Battelle prohlásil: 
„Vyhráli jsme.“ Technologie 
se z garáží a sklepů dostaly 
na výsluní. Battelle po tomto 
vítězství mimochodem ode-
šel pracovat na novém pro-
jektu NewCo, který zkoumá, 
jak díky všem těm změnám 
mohou lépe fungovat společ-
nosti po celém světě.

Mezi pět firem s největší 
tržní kapitalizací se poprvé 
nevešel žádný z ropných či 
finančních gigantů, které 
v minulosti vládly. Mimo jiné 
proto, že zásadní vliv na fun-
gování značek jako Shell či 
Citi mají technologie a s nimi 
spojené změny a procesy.

Je proto poněkud smutné 
sledovat, jak se v Česku vět-

šina mediálního a politické-
ho času věnuje zachraňování 
tak starého a pro budouc-
nost zcela nevýznamného 
byznysu, jako je OKD a těžba 
uhlí, namísto hledání a pro-
pagování nových myšlenek. 
Mládkovo ministerstvo 
průmyslu řeší pár stovek 
pracovních míst, která stejně 
zmizí, místo aby se zaměřilo 
na podporu takové infra-
struktury budoucnosti, která 
vytvoří desítky tisíc míst 
jiných, konkurenceschop-
ných a moderních. Jeho 
úředníci například stále ne-
byli schopni přijít s plánem 
rozvoje sítí nové generace, 
který by v Česku patřičně 
umožnil posilovat potřebnou 
konektivitu.

Snad jediná státní pod-
pora digitální ekonomiky je 
poněkud nezamýšlená – díky 
EET se objevily hromady 
firem, které se budou snažit 
vydělat na softwarových 
řešeních. Vláda nyní začala 
s velkými fanfárami zavádět 
takzvaný Průmysl 4.0. To je 

ale čirý export z Německa, 
který jako na Německu zá-
vislá země musíme přijmout. 
Skutečnými výherci budou 
v tomto případě německé 
technologické firmy typu 
SAP, které budou v rámci di-
gitalizace průmyslu dodávat 
své produkty.

Jasně, ropné, strojírenské 
a další „tradiční“ firmy běž-
ně dávaly práci stovkám tisíc 
lidí, zatímco i největší tech-
nologické společnosti mají 
dnes maximálně desítky 
tisíc míst. A ano, je pravda, 
že IT firmy mají tendenci 
vytvářet světové monopoly, 
v nichž vítěz bere téměř vše 
a ostatní jen drobky – není 
moc důvodů používat druhý 
nejlepší vyhledávač či jinou 
internetovou službu. A sa-
mozřejmě že kvůli nástupu 
technologií mizejí určitá 
pracovní místa a mizet 
i nadále budou. A něco se 
dá najít i na myšlence, že 
takzvané platformy (App 
Store a podobné) extrahují 
ze světa hodnotu a peníze 
pro sebe.

české štěstí
Jenže je také dobré se 
podívat, jak a kolik App 
Store a další umožňují lidem 
vydělávat. Jaké nové, zajíma-
vé, dobře placené a fyzicky 
nezničující pracovní pozice 
technologie vytvářejí. Jaká 
díky moderním komu-
nikačním prostředkům 
a připojením nastupuje 
pracovní volnost. Jak nové 
služby bourají informační 
monopoly, inspirují k podni-
kání další a další lidi a kolik 
třeba takový Google vytvořil 
nepřímých pracovních pozic 
a celých nových odvětví.

Štěstím Česka je lidský ka-
pitál, který se rád a rychle na 
technologické novinky adap-
tuje. Naopak problémem 
není špatný výběr daní, ale 
jejich neefektivní utrácení 
a neexistující e-government. 
Také bychom se měli ptát 
mobilních operátorů, proč 
jsme „specifický trh“, na 
němž k vyčerpání měsíčního 
datového limitu stačí jedno 
krátké video na YouTube.

Autor je odborník na IT
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Ministr financí 
opakovaně prokázal, 
že českému 
zdravotnictví 
a systému jeho 
fungování naprosto 
nerozumí,

Draze zaplacená prohra
Ladislav Šafránek

Výrok tureckého ministra zahraničí, že „není možné, 
aby všechno, co je dobré pro EU, bylo z naší strany 
prováděno, a Turecko za to nic nedostalo“, může 
přijmout pouze ten, kdo se s problémem setkává jen 
prostřednictvím letmých informací. Ve skutečnosti jde 
o průsečík několika zásadních dokumentů. Na jedné 
straně jsou závazky plynoucí z Lisabonské smlouvy a ze 
spolupráce zvané Unie pro Středomoří. Ta legitimizuje 
volný pohyb, finanční pomoc, ekonomickou integraci 
a politické i kulturní partnerství mezi Evropskou unií 
a blízkovýchodními a severoafrickými zeměmi. Článek 
79 Lisabonské smlouvy jednoznačně hovoří o společné 
přistěhovalecké politice na základě rozdělování odpo-
vědnosti mezi členy EU. Tato ustanovení jsou závaz-
ná pro všechny členské státy včetně České republiky. 
Možná právě z toho vyplývá bezzásadové a nečitelné 
vystupování premiéra Sobotky v otázce migrace. Na 
druhé straně ovšem stojí jiné ustanovení téže Lisabon-
ské smlouvy, podle něhož jsou všechny státy povinny 
předcházet nedovolenému přistěhovalectví a obchodu 
s lidmi a posilovat boj proti těmto činnostem. Tandem 
Merkelová–Juncker se zřejmě drží bezkonfliktního 
smířlivého výkladu smlouvy, který vyústil v dohodu 
o výměně nelegálních migrantů za legální migranty 
a bezvízový styk pro osmdesát milionů Turků. Tato 
alternativa bohužel neznamená nic jiného, než že si 
za šest miliard eur kupujeme zvýšené riziko importu 
islámského extremismu a etnických konfliktů. Erdoga-
novým slibům o dodržování lidských práv se musí smát 
i konzervativní kancléřka.

Autor je ekonom

Duel

Čtenáři píší

Jednání správní rady 
je další Němečkův 
podraz, kterým chce 
za každou cenu udržet 
netransparentnost 
a korupci v českém 
zdravotnictví,

řekl o prodloužení mandátu 
šéfa VZP ministr financí 
Andrej Babiš (ANO)

řekl ministr zdravotnictví 
Svatopluk Němeček 
(ČSSD)

Software pojídá svět. 
Česko přihlíží

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

dvě Strany mince. Je prav-
da, že IT firmy mají tendenci 
vytvářet monopoly. Je ale také 
dobré se podívat, co všechno 
jejich výtvory lidem umožňují.
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Více receptů v aktuálním 
vydání měsíčníku F.O.O.D.

Sladká oslava narozenin
n K narozeninám patří dort. Nemusí být s máslovým krémem a růžičkami 
z marcipánu, parádní bude i v podobě nazdobeného koláče či věže z palačinek. 
Vybrali jsme tři z devíti neotřelých dobrot, které si časopis F.O.O.D.  
nadělil ke svému devátému výročí.

Ingredience:

Palačinkový dort  
s čokoládovou pěnou

Postup: Mouku prosejte s kakaem, práškem do 
pečiva a s cukrem. Přidejte máslo nakrájené na kostky 
a zpracujte drobenku. Pak přidejte vejce a uhněťte 
do hladkého těsta. Podle potřeby si pracovní plochu 
podsypávejte moukou. Zabalte do sáčku a nechte 
v ledničce dvě hodiny tuhnout. Troubu zapněte  
na 180 stupňů Celsia. Hlubokou koláčovou formu vymažte 
máslem. Těsto rozválejte mezi dvěma archy pečicího 
papíru, pak jeden sloupněte a pomocí druhého jej 
překlopte do formy a urovnejte. Sloupněte i druhý papír. 
Ořízněte nerovné okraje a dno propíchejte vidličkou 
a papír položte zpět. Zasypte fazolemi (slouží pouze  
k zatížení těsta) a dejte na 20 minut předpéct do trouby. 
Nechte vychladnout. Čokoládu na náplň nakrájejte na 
kousky. Zalijte téměř vroucí smetanou a nechte chvíli 
odstát, aby se čokoláda rozpustila. Metlou vymíchejte 
dohladka. Oříšky opražte nasucho na pánvi a nasekejte 
nahrubo. Na dno koláče rozetřete marmeládu a nalijte 
čokoládový krém. Uložte na hodinu do ledničky. Ozdobte 
oříšky, čerstvým hroznovým vínem a poprašte kakaem.

Postup: Troubu zapněte na 180 stupňů Celsia. Dno 
formy vymažte máslem. Žloutky našlehejte s cukrem 
a citronovou šťávou do vysoké světlé pěny. Z bílků 
ušlehejte sníh. Mouku prosejte se škrobem a při  
pomalých otáčkách ji zapracujte do žloutkové pěny.  
Pak opatrně vmíchejte sníh. Nalijte do formy a pečte asi  
30 minut dozlatova. Vychladlý korpus prořízněte. Spodní 
část přendejte na talíř a kolem upevněte dortový ráfek. 
Po obvodu postavte piškoty. Průměr horní části těsta 
zmenšete tak, aby se vešla mezi piškoty. Želatinu nechte 
nabobtnat ve vodě. Broskve rozmixujte na pyré, zhruba 
čtyři lžíce zahřejte a rozpusťte v něm želatinu. Vmíchejte 
do zbytku pyré. Žloutky na náplň vyšlehejte s cukrem. 
Vmíchejte pyré, žervé a ušlehanou smetanu. Polovinu 
krému nalijte do ráfku, přes ni položte kruh těsta a nalijte 
zbylou náplň. Nechte alespoň čtyři hodiny tuhnout 
v ledničce. Opatrně sejměte ráfek a převažte stuhou.

Tip: Charlottu ozdobte měsíčky čerstvých broskví. Toto 
ovoce můžete v dezertu nahradit také sladkými jablky 
nebo hruškami.

Postup: Čokoládu nasekejte na kousky a rozpusťte 
ve vodní lázni. Smetanu vyšlehejte dotuha a uložte 
do ledničky. Bílky vyšlehejte do tuhého sněhu. Do 
něj pak vmíchejte čokoládu (neměla by mít vyšší 
než pokojovou teplotu) a nakonec šlehačku. Mísu 
přikryjte a uložte na tři hodiny do ledničky. Mléko 
metlou prošlehejte se zbylými ingrediencemi 
a nechte asi 30 minut odležet. Promíchejte ode dna. 
Na pánvi rozehřejte kousek másla a postupně pečte 
palačinky – kružte pánví a při tom do ní vždy nalijte 
větší naběračku těsta; to se rovnoměrně rozprostře 
po celé ploše. Když začne zlátnout, palačinku obraťte 
a krátce opečte i z druhé strany. Vychladlé palačinky 
promažte čokoládovým krémem a skládejte na sebe. 
Ozdobte moučkovým cukrem a mochyní.

Tip: Pokud chcete dort ozdobit květy, hlídejte jejich 
původ. Ty z květinářství mohou být plné postřiků!

150 g hořké čokolády •	
150 ml smetany  •	
ke šlehání 
5 bílků •	
moučkový cukr •	
a mochyně na ozdobu

Palačinky: 
500 ml polotučného •	
mléka 
50 g krupicového cukru •	
2 špetky soli •	
250 g polohrubé mouky •	
40 g rozpuštěného •	
másla + na pánev

Ingredience (koláčová forma o průměru 23 cm):

Čokoládový dort  
s modrými hrozny

300 g hladké mouky  •	
+ na podsypání 
30 g kakaa •	
špetka prášku do pečiva •	
50 g krupicového cukru •	
150 g másla + na formu •	
1 vejce•	

Náplň: 
250 g hořké čokolády •	
100 ml smetany ke šlehání •	
30 g lískových oříšků •	
200 g marmelády •	
z tmavých hroznů 
tmavé hrozny a kakao  •	
na ozdobu

Ingredience: (dortová forma o průměru 23 cm):

Broskvová  
charlotta

10 g másla na vymazání •	
formy
6 vajec •	
150 g krupicového cukru •	
½ lžíce citronové šťávy •	
150 g hladké mouky •	
25 g kukuřičného škrobu •	
zhruba 16 cukrářských •	
piškotů

Náplň: 
6 plátků želatiny •	
2 plechovky (2x 400 ml) •	
broskvového kompotu 
3 žloutky •	
50 g krupicového cukru •	
300 g žervé •	
200 ml smetany  •	
ke šlehání
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n V Benátkách začíná 
nejstarší filmový festi-
val světa. Představí 
několik očekávaných 
amerických snímků 
včetně muzikálu La 
La Land a předělávky 
Sedmi statečných.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Romantické muzikálové dra-
ma La La Land s Ryanem Go-
slingem a Emmou Stoneovou 
otevře dnes večer 73. ročník 
benátského filmového festi-
valu. Novinka Damiena Cha-
zella, tvůrce tříoscarového 
bubenického dramatu Whi-
plash, zároveň načne hlavní 
soutěž třetí nejdůležitější 
evropské filmové akce, která 

předznamenává i oscarovou 
sezonu. Loňský vítěz Oscarů, 
novinářské drama Spotlight, 
se světu poprvé ukázal právě 
loni v Benátkách.

Také letos se návštěvníci 
těší na několik netrpělivě 
očekávaných premiér. Třeba 
na hvězdnou sci-fi Denise 
Villeneuva Příchozí, pohled 
chilského režiséra Pabla 
Larraína na dny po atentátu 
na JFK Jackie či na kostýmní 
romanci Dereka Cianfran-
ceho Světlo mezi oceány, 
při jejímž natáčení se dali do-
hromady Michael Fassben-
der a Alicia Vikanderová.

Svůj teprve druhý film 
představí v Itálii módní 
návrhář Tom Ford. O Zlatého 
lva se ucházejí také novin-
ky Françoise Ozona, Emira 
Kusturici, Andreje Konča-
lovského, Wima Wenderse, 

Terrence Malicka nebo 
Filipínce Lava Diaze, který se 
svým předchozím opusem, 
osmihodinovou Ukolébav-
kou pro bolestné tajemství, 
bodoval letos na Berlinale. 
Na benátské Lido se chystá 
řada hereckých hvězd od 
Amy Adamsové po Natalii 
Portmanovou.

Hlavní porotě předsedá 
britský režisér Sam Mendes, 
pomáhat s výběrem mu bu-
dou herečky Gemma Arterto-
nová, Chiara Mastroianniová, 
americká umělkyně Laurie 
Andersonová, dokumenta-
rista Joshua Oppenheimer 
nebo loňský vítěz Zlatého lva 
Lorenzo Vigas z Venezuely. 
Volit budou z dvaceti titulů 
(dva z nich jsou dokumenty), 
převážně z USA a západní 
Evropy. Český zástupce 
v hlavní soutěži opět chybí.

Jistotu sošky už mají 
83letá francouzská hvěz-
da Jean-Paul Belmondo 
a 78letý polský režisér Jerzy 
Skolimowski, kteří si letos 
odvezou čestné Zlaté lvy. 
Naopak bez nároku na ceny 
se v Benátkách promítnou 
režijní novinka Mela Gibso-
na, válečné biografické  
drama Hacksaw Ridge: 
Zrození hrdiny, nová verze 
Sedmi statečných od Antoine  
Fuquy nebo minisérie  
Mladý papež, již Paolo  
Sorrentino natočil pro  
HBO. 

Dokument Andrewa Do-
minika o novém albu Nicka 
Cavea One More Time with 
Feeling krátce po premiéře 
v Benátkách, konkrétně  
8. září, promítne najednou 
i na 650 světových kin  
včetně několika českých.

Slavná jména v Benátkách

Tipy

ČT2 • 21.30

VěK NeViNNOSTi

Historický snímek Martina 
Scorseseho o sociálních 
třídách v USA.

Zahajovací 
koncert bude 
přenášen také 
na velkoplošnou 
obrazovku  
na Václavském 
náměstí.
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KULTURA

V Olomouci vystoupí 
nejlepší varhaníci Evropy
Varhaníci z Itálie, Polska, 
Německa i z tuzemska ozdo-
bí letošní ročník mezinárod-
ního varhanního festivalu 
v Olomouci. Přehlídka 
nabídne pět koncertů, nej-
větší hvězdou bude varhaník 
pařížské katedrály Notre 
Dame Olivier Latry, který se 

řadí mezi největší koncertní 
varhaníky své generace. Fes-
tival začne 5. září a uzavře se 
19. září. 

Zemřel populární komik 
Gene Wilder
Ve věku 83 let zemřel ame-
rický komik Gene Wilder, 
který se proslavil hlavní-
mi rolemi ve filmech Pan 

Krátce

MUzIKáL 
NA úVOD. 
Zahajovacím 
filmem se stal 
La La Land, 
kde se znovu 
setkali Emma 
Stoneová 
a Ryan Gos-
ling, kteří si již 
zahráli  
v romanci 
Bláznivá, za-
tracená láska.

Dvořákova 
Praha 
je téměř 
vyprodaná

Letošní přehlídku Dvořáko-
va Praha zahájí 5. září Saský 
státní orchestr Drážďany 
pod taktovkou Christiana 
Thielemanna. Orchestr zalo-
žený již v roce 1548 přednese 
díla Maxe Regera, Ludwiga 
van Beethovena a Richarda 
Strausse. Úvodní koncert 
9. ročníku přehlídky bude 
přenášen i na velkoplošnou 

obrazovku na Václavském 
náměstí.

Ředitel pořádající 
Akademie klasické hudby 
Robert Kolář prozradil, 
že se letos zvýšil rozpočet 
festivalu o zhruba 2,5 mi-
lionu korun na 40 milionů 
korun. „Velká většina 
koncertů je téměř vypro-
dána, asi nás čeká divácky 
nejúspěšnější ročník,“ 
podotkl Kolář. Dodal, že 
zatímco loni celkové tržby 
z prodeje vstupenek činily 
8,4 milionu korun, letos se 
již prodaly vstupenky za 
6,8 milionu korun. /čtk, sul/

Wonka a jeho čokoládovna 
(1971) či Mladý Franken-
stein (1974). Wilder na sebe 
poprvé upozornil v Hollywo-
odu drobnou rolí ve filmu 
Bonnie a Clyde z roku 1967. 
O rok později natočil s pří-
telem a režisérem Melem 
Brooksem úspěšný snímek 
Producenti (1968), za který 
byl nominován na Oscara. 
/čtk, sul/
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POuštNí svátEK. 
Skupina Trash Kan 
Marchink Band vy-
stoupila na třicátém 
ročníku hudebního 
a uměleckého 
festivalu Burning 
Man v nevadské 
poušti v Black Rock. 
V prostoru festivalu 
se odehrávají hap-
peningy, koncerty, 
světelná show a per-
formance a vznikají 
tam i monstrózní 
výtvarné instalace. 
Letošního festivalu 
na přelomu srpna 
a září se účastní ko-
lem sedmdesáti tisíc 
lidí z celého světa.
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Vědci zjistili, že...

n Domorodí Kanaďa-
né přidávali do své 
univerzálně používané 
medicíny speciální jíl. 
Podle nových zjištění 
má takové antibakte-
riální účinky, že vyhu-
bí i krajně odolného 
zlatého stafylokoka. 

Indiáni ze zátoky Kisameet 
v Britské Kolumbii léčili 
jílem nejrůznější potíže od 
kožních po žaludeční. Právě 
univerzálnost tohoto mate-
riálu zaujala lékaře, kteří se 
po podrobnějším zkoumání 
nestačili divit.

Kontakt se zhruba deset 
tisíc let starým jílem podle 
výzkumníků z Universi-

ty of British Columbia ve 
Vancouveru nepřežijí ani 
takzvané superbakterie, 

tedy ty nejodolnější bakterie  
ze skupiny Eskape, k nimž 
patří například Enterokok 
faecium, zlatý stafylokok 
nebo Klebsiella pneumo-
niae. Tyto nesmírně odolné 
bakterie přežívají i v nemoc-
ničním prostředí, kde působí 
pooperační infekce a zvyšují 
úmrtnost. 

Lékaři při testování smí-
chali kolonie bakterií s hrud-
kou jílu. Ta už po pěti hodi-
nách kompletně zahubila 
vybrané kmeny enterokoka, 
po 24 hodinách i zlatého sta-
fylokoka a klebsiellu.  „Více 
než padesát let nevhodného 
předepisování a nadužívání 
antibiotik vedlo k rychlému 

rozšíření odolnosti bakterií. 
Jíl ze zátoky Kisameet má 
přirozené antibakteriální 
účinky a stojí za to jej řádně 
prozkoumat v klinické stu-
dii,“ uvedli výzkumníci ve 
studii, kterou vydal časopis 
mBio. Je však třeba postupo-
vat velmi opatrně. Jíl by totiž 
mohl kromě superbakterií 
vyhladit i veškerou přiroze-
nou mikroflóru člověka.

Vědci jsou ze zjištění 
nadšení, ale možná očeká-
vání veřejnosti pesimisticky 
tlumí v závěru prohlášením, 
že není jasné, kdy klinické 
testy jílu začnou a za jak 
dlouho by se jejich výsledky 
daly použít. /msc/

…kanadským jílem lze zničit i superbakterie

NEmOCNičNí NáKAzA. Zlatý stafylokok zabíjí v nemocnicích 
tisíce pacientů ročně. Kanadský jíl by tomu mohl zabránit.
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